
 

 

Zápis z jednání 
Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina č. 1/2021 

konaného dne 23. 2. 2021 
 

Přítomni: 

1. Milan Brychta 8. Lenka Koláčná 

2. Lucie Vichrová  9. Tomáš Havlík 

3. Rostislav Habán (místopředseda) 10. Hana Hodáčová 

4. Blanka Lednická (předsedkyně) 11. Pavel Hájek 

5. Jaromír Maštera 12. Eva Zadražilová 

6. Vladimír Mareček 13. Jan Joneš (tajemník) 

7. Lubomír Pospíchal  

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Zdeněk Ryšavý  

 
Hosté: 

1. Lukáš Vlček (náměstek hejtmana) 3. Eva Horná (OŽPZ) 

2. Martin Hyský (uvolněný předseda výboru pro 

rozvoj strategických projektů, životní prostředí a MA 21) 
4. Radek Zvolánek (OŽPZ) 

 
Program: 

1. Zahájení 

2. Představení členů komise 

3. Organizační záležitosti, jednací řád 

4. Plán činnosti komise na rok 2021 

5. Programy Fondu Vysočiny 

6. Diskuse a různé 

7. Závěr 

 
1. Zahájení 
Blanka Lednická, předsedkyně Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina, přivítala 
všechny přítomné a hosty a zahájila jednání. Dle počtu přítomných členů konstatovala, že je 
komise usnášeníschopná. Přednesla návrh programu jednání, který byl 12 hlasy schválen.  
 
 
2. Představení členů komise 

Blanka Lednická přivítala náměstka hejtmana pro oblast lesního a vodního hospodářství, 
zemědělství, životního prostředí Lukáše Vlčka, vedoucí odboru životního prostředí  
a zemědělství Evu Hornou, tajemníka komise Jana Joneše a koordinátorku komise Lenku 
Matysovou. Dále představila úředníka odboru životního prostředí a zemědělství Radka 
Zvolánka. 
 
Blanka Lednická představila zastupitele kraje a uvolněného předsedu Výboru pro rozvoj 
strategických projektů, životní prostředí a MA 21 Martina Hyského, a požádala členy komise  
o vyslovení souhlasu s jeho účastí na jednáních komise. 
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Usnesení 001/01/2021/Kžp 
Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
souhlasí 
s účastí člena zastupitelstva kraje a uvolněného předsedy Výboru pro rozvoj strategických 
projektů, životní prostředí a MA 21 Martina Hyského na jednáních Komise pro životní prostředí 
Rady Kraje Vysočina. 
Usnesení bylo přijato 12 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
Blanka Lednická se představila a vyzvala přítomné členy komise ke vzájemnému seznámení. 
 
 
3. Organizační záležitosti, jednací řád 
Členové komise obdrželi s předstihem informační materiál. Součástí informačního materiálu byl 
bulletin a nový Jednací řád komisí Rady Kraje Vysočina, který byl schválen na jednání rady kraje 
dne 26. 1. 2021. Blanka Lednická uvedla, že každý člen komise může navrhnout projednání 
dalšího tématu, připravený materiál předá nejméně 10 dní před jednáním komise tajemníkovi 
komise. 
 
Členové komise se shodli, že pozvánka na zasedání bude elektronicky rozesílána s týdenním 
předstihem. Z každého zasedání komise se bude pořizovat zápis, jehož součástí budou přijatá 
usnesení. Zápis vždy podepisuje předseda a tajemník komise, a to poté, co na následujícím 
zasedání je v úvodu jednání odsouhlasen. Zápis bude členům komise rozesílán elektronicky. 
 
Členové komise diskutovali o termínech zasedání komise. Shodli se, že se komise bude scházet 
vždy od 15.00 hodin. Jednacím dnem bude úterý. Termíny následných jednání na 1. pololetí 
2021 byly stanoveny na 20. 4. a 22. 6. (výjezdní zasedání, čas začátku zasedání bude 
upřesněn). 
 
 
4. Plán činnosti komise na rok 2021 
Členové komise s předstihem obdrželi návrh plánu činnosti komise na rok 2021. 
 
Blanka Lednická předložila členům komise návrh plánu činnosti komise na rok 2021. Vznesla 
podnět na uspořádání pěti zasedání v roce s rozsahem témat každého zasedání. Komise své 
třetí zasedání v červnu uspořádá jako výjezdní „Dům přírody Žďárských vrchů“. Dále uvedla, že 
členové komise mohou v průběhu roku navrhnout další témata k projednání. 
 
Usnesení 002/01/2021/Kžp 
Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
schvaluje  
Plán činnosti Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina na rok 2021. 
Usnesení bylo přijato 12 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
5. Programy Fondu Vysočiny 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Radek Zvolánek uvedl, že Kraj Vysočina poskytuje do oblasti vodního hospodářství dotace 
v rámci dvou programů Fondu Vysočiny, jejichž garantem je odbor životního prostředí  
a zemědělství Krajského úřadu Kraje Vysočina. V roce 2021 se jedná o tyto programy:  
Program „Stavby ve vodním hospodářství 2021“ 
Program je určen na podporu staveb vodních děl k zajištění dodávky pitné vody, ke snížení 
množství znečištění vypouštěného do povrchových i podzemních vod z komunálních zdrojů a ke 
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zvýšení úrovně ochrany před povodněmi a suchem určeného pro obce, svazky obcí a vybrané 
právnické osoby s maximální podporou 3 mil. Kč v podprogramu A (zásobování pitnou vodou),  
5 mil. Kč v podprogramu B (odvádění a čištění odpadních vod) a 1 mil. Kč v podprogramu  
C (ochrana před povodněmi nebo suchem). Tento program je vyhlašován každoročně od roku 
2004 s různými obměnami. Program byl vyhlášen zastupitelstvem kraje dne 9. 2. 2021 
s příjmem žádostí v termínu 12. 3. – 8. 4. 2021. Alokace tohoto programu je 42 mil. Kč. 

Program „Projektová příprava ve vodním hospodářství 2021“  
Program je určen na podporu zpracování projektových dokumentací k zajištění dodávky pitné 
vody, ke snížení množství znečištění vypouštěného do povrchových i podzemních vod 
z komunálních zdrojů a ke zvýšení úrovně ochrany před povodněmi a suchem určeného pro 
obce, svazky obcí a vybrané právnické osoby. Tento program zahrnující rovněž 3 podprogramy 
je vyhlašován každoročně od roku 2002 s různými obměnami. Program by měl být vyhlášen 
zastupitelstvem kraje dne 16. 3. 2021 s předpokládaným příjmem žádostí v termínu  
16. 4. – 3. 5. 2021. Alokace tohoto programu je 9 mil. Kč. Oproti programu v roce 2020 došlo ke 
změně v tom, že hlavní důraz bude kladen na spolufinancování projektů podpořených národními 
či evropskými dotačními tituly, což je zohledněno ve specifických kritériích. 
Přílohou č. 1 tohoto materiálu je návrh výzvy programu a vzorové smlouvy, která je odlišná od 
schváleného vzoru v možnosti spolufinancování s jinou dotací. 
Jedná se o soutěžní program, kdy výběr projektů bude proveden řídícím výborem. Odbor 
životního prostředí a zemědělství navrhuje, aby členové řídícího výboru byli navrženi  
a jmenováni až přímo na zasedání zastupitelstva kraje. 
 
Lukáš Vlček doplnil informace týkající se dotační politiky Kraje Vysočina.  
Eva Horná dodala, že na všechny města a obce byl Lukášem Vlčkem rozeslán e-mail  
s informací o nové strategii dotační politiky Kraje Vysočina ve vodním hospodářství s odkazem 
na přehled národních a evropských dotačních programů pro oblast vodohospodářství. 
 
Úkol: Elektronicky rozeslat členům komise e-mail zaslaný všem starostkám a starostům 
obsahující informace o nové strategii dotační politiky Kraje Vysočina ve vodním hospodářství. 
 
Na základě představených programů členové komise diskutovali o výších alokací, možnostech 
otevření programu i pro fyzické osoby (diskutováno u programu Stavby ve vodním 
hospodářství), zvážení podmínky zpracování projektových dokumentací autorizovanou osobou 
v programu Stavby ve vodním hospodářství – podprogramu C, v případě vybudování vrtu  
o specifikování podmínky nějakého projektu na zadržování vody v krajině. Radek Zvolánek 
doplnil, že ve výzvách k předkládání projektů je uvedena podmínka, že projekt musí být 
v souladu s Plánem rozvoje vodovodů a kanalizací Kraje Vysočina. 
 
Usnesení 003/01/2021/Kžp 
Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
bere na vědomí 
informace o programu „Stavby ve vodním hospodářství 2021“; 
doporučuje 
radě kraje, aby doporučila zastupitelstvu kraje vyhlásit program „Projektová příprava ve vodním 
hospodářství 2021“ dle materiálu Kžp-01-2021-05, př. 1. 
Usnesení bylo přijato 12 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
6. Diskuse a různé  
Lukáš Vlček uvedl, že důležitým tématem v oblasti životního prostředí je odpadové 
hospodářství. Rada kraje schválila na svém zasedání dne 16. 2. 2021 dohodu o spolupráci se 
Sdružením obcí Vysočiny při řešení projektu Integrovaný systém nakládání s odpady v Kraji 
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Vysočina. Na základě nového zákona o odpadech je důležité, aby se v Kraji Vysočina opětovně 
nastartoval proces spolupráce obcí při řešení budoucnosti nakládání s komunálními odpady 
(projekt ISNOV). Otázka staveb různých zařízení není primárním účelem tohoto projektu, 
nepochybně tyto debaty budou vyvolány. O vývoji projektu budou členové komise informováni. 
 
Na základě podnětu a dotazu Lenky Koláčné informovala Eva Horná o akci Čistá Vysočina  
(v minulém roce byla tato akce z důvodu epidemie covid-19 zrušena), která bude v dubnu 
letošního roku realizována. Se společností EKO-KOM je připravován projekt na sběr odpadků 
v oblastech s vyšší návštěvností. V letošním roce byl také vyhlášen program Fondu Vysočiny 
Odpady 2021. 
Lubomír Pospíchal informoval o jarní úklidové akci Čistá řeka Sázava. 
Blanka Lednická informovala o akci Ukliďme Česko. Řada organizací zajišťuje úklid v rámci Dne 
Země. 
 
Členové komise diskutovali a tom, jak pomoci s úklidem, jakých možností využít k tomu, aby byli 
vyzváni starostové měst, obcí a samotní občané. Blanka Lednická zmínila možnost uveřejnění 
článku v novinách Kraje Vysočina.  
 
Lukáš Vlček uvedl, že na toto téma je připraven seriál. V rámci informačních aktivit kraje je 
možno na toto téma upozornit. 
 
Dále členové komise diskutovali o možnosti jít příkladem a zapojit se do akce Čistá Vysočina. 
Přihlášení probíhá do 28. 2. 2021 prostřednictvím elektronického formuláře na webových 
stránkách Kraje Vysočina. Úklid bude probíhat v termínu 12.–25. 4. 2021.  
Blanka Lednická uvedla, že zapojení členů do akce Čistá Vysočina bude operativně řešeno  
e-mailovou komunikací.  
 
Na základě dotazu Pavla Hájka informovala Eva Horná o projektu v ochranných pásmech 
vodárenské nádrže (VN) Švihov na řece Želivce. V letošním roce by měl být ukončen pilotní 
projekt Ministerstva zemědělství s jednotlivými zemědělskými společnostmi na podporu 
využívání šetrnějších přípravků na ochranu rostlin na zemědělských pozemcích v těchto 
ochranných pásmech. Na základě výstupů by v příštím roce mohlo dojít k aktualizaci návrhu 
změny ochranných pásem VN Švihov. O pokračování činnosti pracovní skupiny „Želivka – 
vodárenská nádrž Švihov“ bude rozhodnuto hejtmanem kraje. 
 
Termín příštího zasedání komise byl stanoven na úterý 20. dubna 2021, od 15.00 hodin.  
 
 
7. Závěr 
Závěrem předsedkyně poděkovala všem přítomným za aktivní účast a ukončila zasedání. 
 
 
Bc. Blanka Lednická 
předsedkyně Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
 
 
Ing. Jan Joneš 
tajemník Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 25. 2. 2021. 


